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ABSTRACT: A total number of Fourty eight NWZ rabbits at 4 weeks of age (with an 

average body weight of 683±28g) were randomly divided into three equal groups; Rabbits 

were randomly distributed into 3 equal groups, 16 rabbits/group in 2 replicates, 8 rabbits 

in each. The first group served as a control (C) and fed soybean meal (SBM) as the 

protein source. Jatropha meal (JCSM) replaced SBM at the levels of 50% or 100% in the 

other two groups (T1 and T2). The experimental rabbits were fed the tested experimental 

diet for 10–weeks The aim of the present study was to evaluate Jatropha curcas seed 

meal as a source of protein in animal feeding and to determine growth performance, 

digestibility of nutrients, nitrogen balance, carcass characteristics, chemical and 

physical properties of rabbit meat. Blood parameters and cecum activities The results 

obtained showed that: No significant differences were found regarding average body 

weight at any week of the experimental period. And no adverse effect of any dietary 

treatment on the growth of the experimental animals was reported. Apparent DM 

digestion coefficients of control, 50% Jatropha and 100% Jatropha were, 62.20, 66.65 and 

66.85% respectively, differences were not significant. Digestibility of OM followed the 

same pattern being 60.26, 66.51 and 67.48% for the same respective groups. Digestibility 

of CP for the same diets was 78.57, 80.56, and 80.98%, respectively, differences were not 

significant. Digestion coefficient of CF was generally low in rabbits being 53% for 

control, 56.53% for T1 (50%JCSM) and 57.61% for T2 (100%JCSM); differences were not 

significant. In general, It was noticed that NB in control, T1 and T2 were 1.28, 1.03 and 

0.82, respectively; T1 was close to the control diet but T2 was less than control.  Rabbits 

fed the experimental diets had similar carcass traits and chemical composition and 

JCSM did not have any adverse effect on meat quality of growing rabbits. It was evident 

that feeding growing rabbits diets containing different level JCSM either at 50 or 100% 

had almost no significant effect on blood plasma components. Comparing the 

morphological structure of the kidney and liver in Jatropha treated rabbits (T2 and T3) to 

the control rabbits no abnormalities were reported. No toxic syndrome for Jatropha 

curcas seed meal on rabbits fed treated diets (T1 and T2) was observed.Economic 

efficiency was measured and reported to be better with the group T3 being 125% 

followed by T2 being 108%. In general, using JCSM in replacement of soyabean meal at 

any level tested lead to a better economic efficiency. 
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 فى علائق الحيوان تقييم كسب الجاتروفا كمصدر لمبروتين عنوان الرسالة:
 شيرين عبد الحميد إبراىيم ربيع اسم الباحـث :

 فى العموم الزراعية  الدكتوراه الدرجة العممية:

 الإنتاج الحيوانى القسم العممى :

 19/6/2019: تاريخ موافقة مجمس الكمية 

 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،أستاذ تغذية الحيوان    ن ـــلرحمد عبد احمكمال ما.د.  :لجنة الإشراف
 المنوفية جامعة ، الزراعة كمية ،أستاذ تغذية الحيوان    ت ــــــــــــــــجمال أحمد براغيأ.د.   

 يةنوفالم جامعة ، الزراعة كمية ،أستاذ تغذية الحيوان    ع ــــــــــــــــحمدي توفيق طايا.د.  
 أستاذ تغذية الحيوان، معيد بحوث الإنتاج الحيوانى  بالدقى      د/ أحمد عمى محمد سميمان.أ 

 

 الممخص العربى
جرام. تم تقسيم الارانب  68028ط وزن من الأرانب النيوزلندية البيضاء عند عمر أربعة أسابيع بمتوس 48أستخدم 

دال كسب فول الصويا مكررة ثمانية أرانب. لدراسة تأثير استبتين وبكل عات تجريبية  بكل مجموعة مكرر إلى ثلاثة مجمو 
% عمى أداء الحيوان من خلال النمو ومعاملات ىضم المركبات الغذائية وميزان 100%، 50بمستوى بكسب الجاتروفا 

 .النيتروجين
يدل عمى عدم ربة مما م في أي اسبوع من اسابيع التجأظيرت النتائج عدم وجود اختلافات بين متوسط وزن الجس

%، 62,20لاحلال بكسب الجاتروفا عمى معدل النمو .وكانت معاملات ىضم المادة الجافة وجود تأثير ضار ناتج من ا
ق غير معنوية. أما بالنسبة لممادة العضوية  كانت % لمعلائق التجريبية عمى التوالي وكانت الفرو%66,86، 66,65

بكسب الجاتروفا كمصدر لمبروتين فى  %100%، 50إحلال  مستوىعند  مقارنة ولكل من العميقة الملات اليضم معا
%  78,57% لنفس المجموعات عمى الترتيب. معاملات ىضم البروتين كانت 67,48%، 66,51%، 60,26 العميقة

% وكانت  57,61% و56,53% و 53% عمي التوالي.معامل اليضم بالنسبة للألياف كان  80,98و  % 80,56و
وجين للأرانب النامية. ولكن إحلال كسب الجاتروفا محل فول الصويا في العميقة قمل من ميزان النيتر  معنوية. وق غيرالفر 

% جاتروفا محل فول الصويا 100حلال % قريبو جدا من العميقة المقارنو واقميم كانت نسبة ا50كانت نسبة احلال 
ممجموعة المقارنة والمعاملات الأخرى غير معنوية جريبية لنب التكمصدر بروتين العميقة.كانت خصائص الذبيحة في الارا

عكسية عمي جودة لحم الارانب النامية. في معظم تحميلات صورة الدم ووظائف الكبد والكمي كانت في ولا يوجد أي تأثيرات 
لائق جميع العوق في ا غير معنوية. عند تحميل الانسجة ىستولوجيا لكل من انسجة الكبد والكمي لم تظير أي فر اغمبي

في المعاملات مقارنة بالكنترول. سجمت الكفاءة  لم تظير أي اختلافات في الشكل الظاىري لمكبد والكمى,التجريبية. 
% أي أن 126% جاتروفا ( سجمت 100المعاممة الثانية )% و 108% جاتروفا( 50الاقتصادية في المعاممة الاولى )

ويمييا العميقة المقارنة.عموما احلال كسب جاتروفا  %50فا يمييا % جاترو  100يا أفضميم كانت المعاممة المستبدل في
 الاقتصادية. الكفاءة روفا محل  كسب فول الصويا باي نسبة قادنا الي تحسن فيالجات

 

 

 


